
 طبق قرار قبلي آزمايش انساني واكسن ايراني 
كروناي ساخت س�تاد اجرايي فرمان امام، با 
تزريق به چند داوطلب آغاز ش�د. نخس�تين 
داوطلب تزريق اين واكسن طيبه مخبر، دختر 
رئيس س�تاد اجرايي فرمان امام بود. دومين 
نفري هم كه واكس�ن را دريافت ك�رد، دكتر 
عسگري، معاون اجتماعي ستاد اجرايي فرمان 
امام و سومين نفر مهندس خليلي مدير عامل 
يكي از شركت هاي زيرمجموعه ستاد اجرايي 
فرمان امام بودند تا نخستين داوطلبان تزريق 
واكس�ن ايراني كرونا از بين س�ازندگان اين 
واكس�ن و مديران س�تاد اجرايي فرمان امام 
باشند. اين در حالي اس�ت كه حدود ۶۰ هزار 
نفر، براي تزريق اين واكسن در سامانه ۴۰۳۰ 
ثبت نام كرده بودند. آزمايش انساني واكسن 
كروناي توليد كشورمان در حالي انجام مي شود 
كه بيش از 1۰۰ سال است كشورمان با تأسيس 
انستيتوپاستور و انس�تيتو رازي وارد عرصه 
واكسن سازي ش�ده و به گفته وزير بهداشت، 
ايران اولين واكسن  س�از آسيا بوده و در طول 
سال هاي گذش�ته به بس�ياري از كشورهاي 
دني�ا و منطق�ه واكس�ن ص�ادر مي كردي�م. 

نخستين تزريق انس��اني واكس��ن ايراني كرونا 
با حضور وزير بهداش��ت، معاون علمي رياس��ت 
جمهوري، رئيس س��تاد اجرايي فرمان حضرت 
امام )ره( و تيم تحقيقاتي اين واكس��ن صبح روز 

گذشته انجام شد. 
آزمايش انساني نخستين واكسن كروناي ايراني در 
حالي انجام شد كه پيش از اين جوسازي رسانه اي 
گسترده عليه واكسن ايراني كرونا از سوي برخي 
رس��انه هاي معاند راه افتاده بود. پاس��خ مردم به 
اين جوس��ازي ها اما داوطلب ش��دن بيش از 60 
هزار نفر براي تزريق واكسن كروناي ايراني بود. با 
اين وجود نخستين تزريق هاي اين واكسن روي 
مسئولان و مديران ستاد اجرايي فرمان امام انجام 
شد تا به مردم ثابت كنند از كيفيت و ايمني آنچه 
ساخته اند، اطمينان دارند. آزمايش انساني واكسن 
كروناي ايراني در رس��انه هاي دني��ا بازتاب هاي 
گسترده اي داشته است. يك رسانه چيني درباره 
آزمايش انساني واكسن كرونا ايراني نوشت:»ايران 
با ساخت واكسن كرونا موجب شگفتي در جهان 
شد. به نوشته اين ش��بكه چيني، ايران با ساخت 
واكسن كرونا اهداف به ظاهر غير ممكن را محقق 
كرده و در پيش��رفت هاي تحقيقاتي در خصوص 
كرونا، در كنار چين، امريكا، روس��يه و اروپا قرار 
گرفته اس��ت و اين امري اس��ت كه انس��ان را به 
شگفتي و تحسين وا مي دارد.« از نگاه اين رسانه 
چيني آنچه موجب قدرت و پيشرفت ايران شده 

روحيه عدم ظلم پذيري ايراني هاست. 
  نخستين داوطلب تزريق واكسن ايراني 

كرونا 
روز گذش��ته در حالي نخس��تين تزريق انساني 
واكسن كروناي ايراني انجام شد كه تازه ويروس 
كرونا در كشورمان همچنان ادامه دارد. بر اساس 
آخرين گزارش وزارت بهداشت، طي 24 ساعت 
منتهي به روز سه شنبه 9 دي ماه، 6 هزار و ۱0۸ 
بيمار جديد مبتلا به كوويد۱9 در كشور شناسايي 
شد كه ۸۱۵ نفر از آنها بستري شدند. بر اين اساس 
مجموع بيم��اران كووي��د۱9 در كش��ور به يك 

ميليون و 2۱2 هزار و 4۸۱ نفر رسيد. 
در همين زمان ۱۳2 بيمار كوويد۱9 جان خود را 
از دست دادند و مجموع جانباختگان اين بيماري 
به ۵4 هزار و 946 نفر رسيد. تا كنون 969 هزار و 
40۸ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص ش��ده اند.  همچنين ۵هزارو۱2۸ نفر از 
بيماران مبتلا به كوويد۱9 در وضعيت شديد اين 
بيماري تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر و 
بر اس��اس آخرين تحليل ها، ۱0۸ شهرستان در 
وضعيت نارنجي و ۳40 شهرس��تان در وضعيت 
زرد قرار دارند.  نخستين داوطلب آزمايش واكسن 

كرون��ا وطني يك بان��وي ايراني ب��ود. اين بانوي 
ايراني كس��ي نبود جز طيبه مخبر، دختر رئيس 
س��تاد اجرايي فرمان امام. وي در لحظه دريافت 
واكسن ساخته شده توسط شركت »شفافارمد« 
وابسته به س��تاد اجرايي فرمان امام)ره( در برابر 
دوربين رسانه ها گفت:» اميدوارم اين فرايند علمي 
به نتيجه برس��د. من هم مثل بقيه مردم هستم. 
اميدوارم نتيجه اين جريان سلامتي مردم باشد.« 
معاون اجتماعي س��تاد اجرايي فرمان امام كه به 
عنوان داوطلب دوم واكسن كروناي ايراني توليدي 
ستاد اجرايي را تزريق كرد، گفت: »خودم پزشك 
هس��تم و نگران نبودم. اين واكس��ن كاملًا ايمن 
است، در مراحل بعدي اين موضوع ثابت خواهد 
شد. از ابتدا در جريان توليد واكسن بودم و يكي از 

ايمن ترين واكسن هاي موجود است.«
علي عس��گري با بي��ان اينكه از تزريق واكس��ن 
اطمين��ان دارم و اتفاقي نخواه��د افتاد، تصريح 
كرد:»ما در س��اخت واكسن س��ابقه طولاني در 
كش��ور داريم و تكنولوژي ايمني اس��ت و جاي 
نگراني ندارد. ان شاءالله مراحل طي شود و مردم 
بتوانند به زندگي عادي بازگردند. بازگشت مردم 

به زندگي عادي آرزوي همه ما است.«
رئيس مركز اطلاع رساني س��تاد اجرايي فرمان 
امام از تزريق انس��اني فاز ي��ك مطالعات باليني 
واكسن كروناي ايراني به داوطلب سوم خبر داد.  
حجت نيكي ملكي در توييت��رش اعلام كرد كه 
مهندس خليلي، مديرعامل يكي از شركت هاي 
زير مجموعه س��تاد اجرايي فرمان امام، سومين 
تزريق واكسن كروناي ستاد اجرايي فرمان امام 

را انجام داد. 
  نمكي: واكسني را به مردم تزريق مي كنيم 

كه خودمان باورش داريم
سعيد نمكي در حاشيه آغاز تست انساني واكسن 
كروناي ايراني گفت:» امروز يكي از روزهاي بسيار 
اميدواركننده براي ملت ايران است و روزي است 
كه ما بعد از مدت ها تلاش و پيگيري همكاران و 
دانشمندان برجسته كش��ور در حوزه تكنولوژي 
و داروهاي بايوتك، واكس��ن كوويد ۱9 را بعد از 
طي مراحل مختلفي اعم از مطالعات و مدل هاي 
حيواني توليد كردند و خوشبختانه توانستيم اولين 

تزريق را روي انسان انجام دهيم. 
وي با اش��اره به اينكه اولين ف��ردي كه تزريق 
واكس��ن كوويد ۱9 رويش انجام ش��د، كسي 
نبود جز دختر دكتر مخبر، رئيس ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره(، خاطر نشان كرد:» اين 
پيامي بود به ملت ايران ك��ه چيزي را كه قرار 
اس��ت به ملت اي��ران تزريق كني��م، خودمان 
باورش داريم و قبول��ش داريم و اگر عارضه اي 
داشته باشد ما و خانواده هايمان براي اولين بار 
با جان و دل خريداريم. خون هيچ كدام مان را 
س��رخ تر از خون ملت ايران نمي دانيم و جان 
اف��راد خانواده م��ان را عزيزت��ر از فقيرترين و 
زحمتكش ترين فرد در دورترين نقاط محروم 

اين كوي نمي دانيم.«

  ايران اولين واكسن ساز آسيا 
نمكي با تأكيد با اينكه بر اينكه اين اقدام با تكيه 
بر توان و غ��رور ملي آغاز ش��د، افزود:» بنده اين 
افتخار را داشتم كه به عنوان يك ايمونولوژيست، 
سال هاست دل در گرو ارتقاي واكسن سازي اين 
كش��ور داريم. بعداً مفصل مي گويم كه ۳0 سال 
قبل كه مس��ئوليت بهداشت كش��ور را داشتم و 
پيگير آوردن تكنولوژي هاي جديد واكس��ن در 
منطقه بودم، چه راه هايي رفتيم. ما ۱00 س��ال 
اس��ت كه در منطقه واكسن ساز هستيم. كساني 
كه فكر مي كنند، اولين بار اس��ت كه  واكسني را 
تزريق مي كنيم، بسيار در اشتباه هستند. در سال 
۱299 انستيتو پاستور و در سال ۱۳0۳ انستيتو 
رازي را داشتيم، تمام مردم دوران زندگي شان را با 
واكسن هاي ايراني آغاز كردند. ما اولين واكسن ساز 
آسيا بوديم و ما بوديم كه به بسياري از كشورهاي 

دنيا و منطقه واكسن صادر مي كرديم.«
نمكي با تأكيد بر اينكه مظل��وم و مغفول ماندن 
اين دو مؤسسه بزرگ بين المللي لطمه هايي را به 
توسعه واكسن سازي كشور زد، تصريح كرد:» ما 
بر س��ر آنيم كه با كمك معاونت علمي و فناوري 
رئيس جمهور و همچنين بقيه ساختارهاي وابسته 
اعم از انستيتو پاستور، رازي و بخش خصوصي، 

اين مزيت كشورمان را به دنيا عرضه كنيم.«
  روند دستيابي به واكسن ايراني كرونا

وزير بهداش��ت درباره روند دس��تيابي به واكسن 
كروناي ايراني اينگونه توضيح داد:» ما در كش��ور 
پلتفرم ه��اي مختلفي را به ط��ور همزمان دنبال 
كرديم كه يكي از آنها آزمايش انس��اني است كه 
امروز آغاز ش��د. براي اينكه از دنيا عقب نمانيم و 
در عين حال بتوانيم اگر يك پلتفرم موفق نبود، 
پلتفرم ديگري را به عن��وان توليد ملي جايگزين 
كنيم، تمام راه ها را رفتيم. در روزهاي آتي زحمتي 
كه همكارانمان در انستيتو رازي كشيدند و كارشان 
را روي مدل هاي حيواني انجام دادند و دارند مجوز 
تست انساني را دريافت مي كنند، تجربه خواهيم 
كرد. انستيتو رازي به عنوان يكي از بزرگ ترين و 

با سابقه ترين واكسن سازهاي منطقه است.« 
وي ادامه داد:» بعد از آن پلتفرم جديد ديگري قرار 
دارد كه وارد فاز حيواني شده و به تدريج وارد فاز 
انساني خواهد شد. در اين اقدام بزرگ بايد از دكتر 
مخبر، دكتر جمشيدي و ستاد اجرايي فرمان امام 
تشكر كنم كه در يك راه پر ريسك سرمايه گذاري 
كردند و اين اقدام ملي را آغ��از كردند. بايد از تيم 
اجرايي و علمي اين كار تشكر كنم. تيم علمي در 
حوزه فرمولاسيون ها، مرحله تست حيواني، بعد از 
آن تست انساني و از همه مهم تر رسيدن به صنعت 
توليد اين واكسن اقدام مي كنند. همچنين از بانوي 
گرانقدر س��ركار خانم دكتر محرز تشكر مي كنم 
كه از دانشمندان پيشكسوت اين كشور هستند. 
اميدوارم در آينده بس��يار نزديك ش��اهد شروع 
فاز دوم باليني و س��پس فاز سوم انساني باشيم و 
ان شاءالله به سمت توليد ملي و تقويت غرور ملي 

در آينده اي نزديك پيش رويم.«

  فعاليت ۶ شركت دانش بنيان براي توليد 
واكسن كرونا ايراني

س��ورنا س��تاري، معاون علم��ي و فن��اوري 
رئيس جمهوري با اشاره به فعاليت دانش بنيان ها 
براي توليد واكس��ن گفت:» در حال حاضر شش 
شركت در اين حوزه فعال هستند كه يك نمونه 

آن تزريق انساني شد.«
وي با بيان اينكه اين واكسن ها از سه روش توليد 
مي ش��وند، تأكيد كرد:» ما در تلاش هستيم كه 
واكسن هاي توليد شده از هر سه روش را توسعه 

دهيم.«
  تولي�د ماهانه 1/5 ميليون دوز واكس�ن 

ايراني كرونا ظرف ۳ هفته آينده
محمد مخبر، رئيس ستاد اجرايي فرمان امام هم 
در مراسم آغاز تست انساني واكسن كروناي ايراني 
گفت:» علاوه بر اين واكس��ن كه وارد فاز مطالعه 
باليني انساني ش��د، شش مس��ير ديگر را براي 
توليد واكس��ن دنبال مي كنيم. از شش مسيري 
كه دنب��ال مي كنيم، به جز واكس��ني كه تزريق 
انساني اش آغاز شد، سه مس��ير ديگرمان هم در 

همين مراحل است.«
وي با قدرداني از تيم وزارت بهداشت كه با شجاعت 
و اعتماد به نفس اقدام كردند، افزود:» اينكه واكسن 
را به صورت آزمايشگاهي توليد كنيم، يك موضوع 
است و اينكه مشكل مردم را در حوزه واكسن حل 
كرد، مطلب ديگري اس��ت. ما اين اقدامات را از 
روزهاي اول آغاز كرديم و ام��روز ملت عزيزمان 
خاطرجمع باش��ند كه قطعاً در حوزه واكسن با 
دانشمندان ش��جاع كشور، قطعاً كش��ور از نظر 

واكسن دچار مشكل نخواهد شد.«
مخبر تأكيد كرد:» در حال حاضر توانايي داريم كه 
از دو يا سه هفته آينده ماهانه ۱/۵ ميليون دوز از 

واكسن كرونا را در ايران طراحي و توليد كنيم.«
وي ادام��ه داد:» تجهيزاتي ك��ه آورده و متصل 
مي شود كه بخش��ي از آنها در داخل قابل تهيه 
هس��تند و اين امكان را به ما مي دهد تا بتوانيم 
بيش از ۱2 ميليون دوز واكسن در ماه توليد كنيم. 
قطعاً اگر به اين نقطه برسيم، ديگر چيزي به اسم 

مشكل واكسن نخواهيم داشت.« 
  آغاز مطالعه انساني به معناي رونمايي از 

واكسن نيست
كيانوش جهانپور، سخنگوي سازمان غذا و دارو با 
بيان اينكه آغاز مطالعه انساني به معناي رونمايي از 
واكسن نيست، افزود:» واكسن كروناي ايراني هنوز 
توليد نهايي نشده است و مراحل كارآزمايي باليني 
را طي مي كند و امروز نهم دي 99 فاز اول مطالعه 
انساني آن عملًا آغاز شد. اين به معناي رونمايي از 
واكسن كرونا نيست، بلكه شروع فاز اول مطالعه 
انساني است. اين واكسن از نوع ويروس غيرفعال 
شده كرونا يا Inactivated coronavirus است 

كه تركيبات آلومينيوم هم همراه دارد.«
به گفته وي واكسني كه فاز يك باليني آن آغاز 
شد و اولين داوطلب تزريق آن هم خانم طيبه 
مخبر بودند، هر وقت تأييد نهايي شود، ظرفيت 
توليد انبوه آن هم آماده است. مهم تأييد مراحل 
كارآزمايي باليني است و اگر تأييد نهايي انجام 
ش��ود در س��ال ۱400 قابليت تولي��د حداقل 
۸0 تا ۱00 ميليون دوز واكس��ن را تا آخر سال 
خواهند داشت، ولي قبل از آن بايد همه مراحل 
كارآزمايي باليني به تأييد س��ازمان غذا و دارو 

رسيده باشد. 
سخنگوي سازمان غذا و دارو گفت:» در عين حال 
تست انساني حداقل يك واكسن كروناي ديگر هم 
به زودي با مجوز كميته اخلاق در پژوهش وزارت 

بهداشت آغاز مي شود.«
  ب�راي ص�ادرات واكس�ن ايران�ي مجوز 

بين المللي لازم است
جهانپور با بيان اينكه واكس��ن كرون��ا مانند هر 
واكسن ديگري كه در كش��ور تزريق مي شود، با 
مجوز س��ازمان غذا و دارو قابل تولي��د يا ورود به 
ايران اس��ت، تأكيد كرد:»هر زمان قرار ش��د در 
حوزه صادرات واكسن كروناي ايراني اقدام كنيم، 
مي توان ب��راي دريافت مجوز س��ازمان جهاني 
بهداش��ت يا س��ازمان هاي مرتبط بين المللي يا 
كش��ورهاي مقصد براي اين واكس��ن هم اقدام 
كرد.« وي در پاسخ به اين پرسش كه بعد از توليد 
واكسن كرونا اين واكس��ن براي توليد و استفاده 
نيازمند مجوز س��ازمان بهداشت جهاني هست 
يا نه گفت:»ممكن است مستندات براي سازمان 
بهداشت جهاني ارسال شود، اما براي استفاده در 
كشور نيازي به مجوز WHO نيست و همه چيز با 
مجوز سازمان غذا و داروي ايران انجام مي شود. هر 
وقت قرار شد توليد براي صادرات داشته باشيم، 
توليدكننده مي تواند براي مجوزهاي بين المللي 
از سازمان بهداشت جهاني هم اقدامات بيشتري 

را انجام دهد.«
به گفته جهانپ��ور در ضمن تا اي��ن لحظه هيچ 
واكس��ن خارجي هم مجوز ورود از سازمان غذا 
و داروي ايران ن��دارد و هر م��وردي كه بخواهد 
وارد كشور شود، بايد مجوز سازمان غذا و دارو را 
دريافت كند. در عين حال واكسن كروناي ايراني 
هم وارد فاز يك مطالعه باليني شده كه بعد از اتمام 
اين فاز و بررس��ي نتايج آن، وارد فاز دوم و سپس 
فاز سوم كارآزمايي باليني خواهد شد و در نهايت 
بعد از اتمام فازهاي مطالعه انساني مجدداً بررسي 
شده و در صورت دريافت مجوز سازمان غذا و دارو 

وارد مرحله توليد انبوه خواهد شد. 
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دختر وطن پیشگام واکسن ایرانی کرونا
وزير بهداشت: اولين واكسن ساز آسيا هستيم. كساني كه فكر مي كنند، اولين بار است كه  واكسني را تزريق مي كنيم

 بسيار در اشتباه هستند. در سال 1۲۹۹ انستيتو پاستور و در 1۳۰۳ انستيتو رازي را داشتيم

 معاون اول دس��تگاه قضا با بيان اينكه در تدوين سند تحول قضايي 
به موضوع رعاي��ت و صيانت از حقوق جامعه و آح��اد مردم توجه ويژه 
شده است، تصريح كرد: در سند تحول قضايي، حفظ حقوق همه اقشار و 
طبقات جامعه مدنظر قرار گرفته شده است و به ويژه به حقوق آن قشري 
تأكيد شده كه در واقع نه پاي آمدن به اين ادارات را دارند، نه زبان گويا 

براي احقاق حقشان دارند و نه احياناً تواني براي گرفتن وكيل دارند. 
 يك خيابان در منطقه يك به نام شهيد علي محمدي و يك ميدان در 

منطقه 20 به نام شهيد ابومهدي المهندس نامگذاري شدند. 
 مدي��ر كل دارو و مواد تحت كنترل س��ازمان غ��ذا و داروي وزارت 
بهداشت درباره قيمت داروهاي تحت ليسانس در كشور گفت: قيمت 
داروهاي تحت ليسانس در داخل ايران ارزان تر و 60 تا ۸0 درصد قيمت 

ديگر نقاط جهان است. 
 معاون مقابله با عرضه و امور بين الملل ستاد مبارزه با مواد مخدر از 
كشف بيش از ۱۸ تن موادمخدر در كشور در هفته چهارم آذرماه خبر 
داد و گفت: اين مقدار كشفيات، نس��بت به مدت مشابه سال قبل ۱2 

درصد رشد را نشان مي دهد. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

مبادا فريبمان دهند؛ به بار نشس�تن مس�ئوليت ها شبيه كار 
بنگاه هاي زود بازده نيست!

مردي سياه چُرده روبه روي دوربين نشسته و از مراحل كاشت 
و داشت درخت بامبو حرف مي زند. 

مي گويد بذر درخت بامبو را در زمين آماده كاش�ته، پنج سال 
آزگار ب�ه آن آب مي دهيم، كود مي دهيم، ن�ور مي دهيم. . . اما 

دريغ از يك سرِ سوزن جوانه زدن!
بعد از پنج سال ناگهان بذر خفته جوانه مي زند و طي شش هفته 
۳۰ متر قد مي كشد؛ عجيب نيست؟ كلاه از سرت مي افتد اگر 

بخواهي كنار آن ايستاده، بر فراز آن بنگري!
. . . و تو حيران مي ماني كه اين رشد شگرف حاصل تلاش پنج 

سال و شش هفته است يا شش هفته؟!
پرسشي كه جواب، در دل آن نهفته است!

مس�ئوليت ها بذره�اي مس�تعد  قاب�ل رش�دند. قطعاً ب�ه بار 
مي نشينند؛ كي و چطور. . . خدا مي داند!
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امنیت زنان با قانون تأمین نمي شود

در چند سال اخير، عنوان لايحه منع خشونت عليه زنان در فضاي خبري 
بسيار ش��نيده مي ش��ود. برخي نيز با انتش��ار خبرهاي قتل يا رفتارهاي 
خشونت آميز  به تس��ريع تصويب اين لايحه به عنوان راه حل جلوگيري از 
اين اقدامات  تأكيد مي كنند، اما با بررسي كوتاهي از تجربه سياستگذاري 
در كش��ورهايي ديگر، مي توان دريافت كه راهكار قانوني براي توقف اين 

رفتارهاي خشونت آميز مؤثر نيست. 
خشونت عليه زنان واژه اي است كه هيجانات و احساسات را تحت تأثير قرار 
مي دهد. كافي اس��ت اين واژگان با يك خبر قتل يا آزار زنان همراه شود تا 
خيل واكنش هاي عمومي را دربرگيرد، اما با كنار گذاشتن اين هيجانات و 

نگاه عقلاني به اين موضوع، مي توان به راه حل اصلي و حل مشكل رسيد. 
در راستاي بررس��ي دقيق و منطقي خش��ونت بايد به نكته اي مهم توجه 
شود. تعريف غالب، مصاديق و شاخص هاي خش��ونت عليه زنان براساس 

ديدگاه هاي فمينيستي استوار است. 
بنابراين بايد در وهله اول تعريفي دقيقي براساس فرهنگ ايراني از خشونت، 
موارد و مصاديق آن ارائه ش��ود. هنگامي كه اين تعريف انجام ش��د، بايد 
ريش��ه هاي اين رفتار را جست وجو كرد. متأس��فانه در كشور ما، گفتمان 
غالب مدعي طرفداري از زنان و منع خشونت عليه زنان ديدگاه ها و تعاريف 

فمينيستي از اين مقوله دارند. 
علاوه بر اين، ريشه هاي اين رفتارها نيز به درستي در كشورمان مورد بررسي 
قرار نگرفته است. نگاه هاي غالب به شدت جنسيت زده برخورد مي كنند. به 
طوري كه زنان را به عنوان عامل منفعل در نظر مي گيرند و مردان را به عنوان 

كساني كه در پي آسيب زدن به زنان هستند، به تصوير مي كشند. 
در نتيجه اين نگاه به ارائه راهكارهاي غلط منجر مي شود. راهكارهاي اين 
جريان همگي سمت و سوي قانوني دارد. به صورتي كه قانون ايران را از اين 
نظر ضعيف و داراي خلأ مي دانند و معتقدند بايد براي حل موضوع خشونت 

راه هاي قانوني و كيفري اجرا شود. 
اين راهكار از جهات بسياري مورد نقد است. يكي از شيوه هاي نقد در اين 
رابطه، بررسي كشورهايي است كه همين مسير را طي كردند. در اين راستا 
نيويورك تايمز طي يادداشتي با عنوان »آيا سيستم حقوقي يك راه حل مؤثر 
براي خشونت خانگي است؟« به نقد رويكرد كيفري براي ممانعت از خشونت 

عليه زنان پرداخته است. 
در اين يادداشت گفته شده اس��ت كه تجربه آزار و خشونت براساس نژاد، 
شرايط اقتصادي و اجتماعي متفاوت است. اسپانيايي ها، سياه پوستان و زنان 
بومي امريكا نسبت به زنان سفيدپوست با خشونت فيزيكي بيشتر روبه رو 
هستند. همچنين اين آزار و سوءاستفاده براي زناني كه در خانوارهايي با 

درآمد كمتر 2۵هزار دلار هستند، بيشتر است. 
در ادامه به مؤلفه استرس اشاره شده است و به افزايش خشونت در حملات 
۱۱ سپتامبر، طوفان كاترينا و شيوع ويروس كرونا استناد مي كند. سپس 
به س��ال ۱994، دوران رياس��ت جمهوري بيل كلينتون اش��اره داشته و 
از اقداماتي كه براي جلوگيري از خش��ونت در آن س��ال انجام شده است، 
مي گويد: »در س��ال ۱994 رئيس جمهور بيل كلينتون با هدف حمايت 
از قربانيان آزار خانگي، قانون مقابله با خشونت عليه زنان را امضا كرد. اين 
اقدام توسط سناتور وقت جوزف آر. بايدن جونيور معرفي شد. او واحدي را 
در وزارت دادگستري با محوريت مقابله با خشونت عليه زنان ايجاد كردكه 
شامل برنامه هاي آموزشي براي وكيل قربانيان، افسران پليس، دادستان ها 
و قضات براي رسيدگي بهتر به موارد خشونت مبتني بر جنسيت بود. در 
اين اقدام همچنين، خط تلفن ملي خشونت در خانواده ها راه اندازي شد و از 
پناهگاه ها، تحقيقات در مورد خشونت شريك زندگي و برنامه هاي اجتماعي 

حمايت مالي صورت گرفت«. 
در ادامه مقاله به نتايج اين اقدامات پرداخته مي شود. آمار خشونت خانگي 
در بين س��ال هاي ۱99۳ تا 20۱9، 6۳ درصد كاهش يافت و در ظاهر اين 
اقدامات موفقيت آميز جلوه كرد، اما مدير كلينيك خشونت جنسيتي در 
دانشكده حقوق دانشگاه مريلند در اين باره معتقد است كه اين ارقام تصويري 
ناقص ارائه مي دهند. حقيقت اين است كه در بين همين سال ها به طوركلي، 

جرائم خشن 6۵ درصد كاهش يافته است. 
همچنين در ادامه اين مدير اظهار كرده است كه صدها ميليون دلار براي 
پاسخگويي كيفري خشونت شريك زندگي در نظر گرفته شد  ، اما نسبت به 
ساير جرم و جنايت ها كه س��رمايه گذاري نيز براي آنان نشده است، افت و 

تغيير محسوسي نداشته است. 
علاوه بر اين، آمار پرونده هاي خشونت خانگي نيز قابل تأمل است. از سال 
20۱2 اين پرونده ها به جاي اينكه كمتر ش��وند راكد ماندند و حدود يك 
ميليون پرونده معلق برجاي گذاشت. همچنين اين يادداشت به افزايش 
حجم پرونده ها اشاره داشت: »در سال 20۱۸ حجم اين پرونده ها به بيش از 
۱/۳ ميليون رسيد. يا حدود 20 درصد از كل جرائم خشن در ايالات متحده 

بود«. 
آمار قابل تأمل ديگر، افزايش دو برابري تجاوز جنسي در بين سال هاي 20۱۵ 
تا 20۱۸ بود. در ادامه به اظهارات خانم گودمارك، نويسنده كتاب جرم زدايي 
از خشونت خانگي پرداخته مي شود. اين نويسنده معتقد است كه هدايت 
منابع و بودجه از سيستم كيفري به خدمات اجتماعي در حل اين مشكل 

ممكن است بهتر عمل كند. 
مارگارت همچنين ادعا مي كند ميزان خش��ونت ش��ريك زندگي با فقر، 
بيكاري و نابساماني اجتماعي رابطه مستقيم دارد. در پايان نيز اين مقاله به 
طور قابل تأملي به بودجه اختصاص يافته براي مجازات كيفري و به عوامل 
اصلي و ريشه اي خشونت خانگي مي پردازد: »در سال 20۱7 در مجموع 266 
ميليون دلار به قانون مقابله با خشونت عليه زنان به سيستم حقوقي كيفري 
اختصاص يافت، اما به  رغم پيوندهاي مستند بين خشونت خانگي و ناامني 

اقتصادي و مسكن، فقط ۳0 ميليون دلار براي مسكن اختصاص يافت.« 
در نتيجه براس��اس تجربه اين كش��ور مي توان گفت، راهكارهاي كيفري 
و جرم انگاري در زمينه خشونت مش��كلي را حل نمي كند. ذات خانواده، 
حوزه اي خصوصي است. دخالت دولت در خصوصي ترين رابطه اين نهاد 
نتيجه درستي نخواهد داشت. براي جلوگيري از رفتارهاي نادرست در اين 
حيطه نيز، بايد به ريشه هاي اين رفتار واقف شد و سپس سياستگذاري نرم 
انجام داد. همان طور كه گفته شد در امريكا، خشونت در فقر و نابهنجار بودن 
اجتماع ريشه داشت. در جامعه ايران نيز بايد پژوهش علمي بدون سوگيري 
انجام شود تا رفتارهاي خشونت آميز مشخص شود و سپس به برنامه ريزي 

دقيق دست زد. 
* دبيركارگروه زنان و خانواده انجمن مستقل دانشگاه تهران

   زهره حسني سعدي *

9 میلیون موتور سیكلت فرسوده
 فقط در 8 کلانشهر!

باز هم دي ماه رس�يد و قرعه آلودگي امس�ال به ج�اي خودروها، 
به نام موتورس�يكلت هاي فرس�وده رقم خورد. ت�ردد ۹ميليون 
موتورسيكلت فرس�وده در كنار خودروهاي فرسوده عامل اصلي 
آلودگي هواي كلانشهرها عنوان شده است. وسايل نقليه فرسوده 
بيشتر سوخت مصرف مي كنند و بيشتر هم آلودگي توليد مي كنند. 
مشكل موتور سيكلت هاي فرسوده با طرح هاي مقطعي فقط دست 
به دست مي شود و اراده اي براي جايگزيني اين وسايل وجود ندارد؛ 
مسئول و دستگاهي هم پاسخگوي اين موتور و موتوري ها نيست. 
 مسئولان متهم اصلي آلودگي هواي پايتخت را موتور سيكلت ها مي دانند. در 
اين خصوص انوشيروان محسني بندپي درباره عامل آلايندگي هواي تهران 
گفت: در شش ماهه دوم هر سال آلايندگي وسايل متحرك بيشتر مي شود، 
در حال حاضر ۳ ميليون موتورسيكلت در سطح شهر تهران تردد مي كنند 

كه ۱4 درصد آلايندگي مربوط به اين وسايط نقليه است. 
 از سوي ديگر به گفته  مس��عود تجريش��ي، معاون محيط زيست انساني 
سازمان حفاظت محيط زيست در حال حاضر در كلانشهرها بنزين يورو 4 
و ۵ استفاده مي شود، ولي زماني كه اين سوخت وارد وسايل نقليه موتوري 
معمولاً قديمي مي شود، حجم مصرف سوخت و آلايندگي را افزايش داده 
و نقش آن را در توليد آلايندگي بالا مي برد.   اين مس��ئول معتقد است از 
زماني كه پالايش��گاه س��تاره خليج فارس وارد مدار شده است، مشكلي از 
لحاظ استفاده از سوخت هايي كه آلاينده هستند، نداريم و در حال حاضر 
در كلانشهرها بنزين يورو 4 و ۵ مصرف مي شود ولي زماني كه اين سوخت 
وارد ماشين ها يا موتورسيكلت هايي مي شود كه معمولاً قديمي هستند و 
احتراقات ناقص دارند نمي توانند مانند ماشين هاي جديد سوخت كمتري 
مصرف  و آلايندگي كمتري توليد كنند.  وي تصريح كرد: اگر شما بهترين 
سوخت را هم داشته باشيد، ولي ميانگين مصرف شما بين ۱0 الي۱2 ليتر در 
هر ۱00 كيلومتر در شهرها باشد )در حالي كه استاندارد آن در دنيا حداكثر 
شش ليتر است( اين موضوع منجر به توليد آلاينده   و باعث مي شود تأثير 

سوخت در آلايندگي زياد شود. 
 فرسوده ها بيشتر سوخت مصرف مي كنند

تحقيقات نشان مي دهد، تردد خودرو و موتورسيكلت هاي فرسوده علاوه 
بر افزايش حجم آلاينده هاي هوا باعث بالا رفتن مصرف سوخت در كشور 
مي شود. به همين دليل در دولت هاي مختلف همواره بر لزوم اجراي طرح 
نوسازي ناوگان فرسوده كشور تأكيد ش��ده و طرح هايي نيز در اين راستا 
اجرايي شده است، اما اين طرح ها جوابگوي تمام نياز كشور نبوده و در برخي 
موارد نيز ش��اهد توقف اجراي طرح ها بوده ايم.  در حال حاضر در مجموع 
هشت كلانشهر كشور 2 ميليون و ۱0۸ هزار و 424 دستگاه خودروي سبك 
)شامل سواري، وانت و تاكسي(، ۱2۱ هزار و ۸۵۳ دستگاه خودروي سنگين 
)شامل اتوبوس، ميني بوس، كاميون، كاميونت و كشنده( و 9 ميليون دستگاه 
موتورسيكلت فرسوده وجود دارد.  مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي 
تهران، راهكارهاي مقابله با آلودگي هوا را اجراي مصوبات و قوانيني اعلام 
كرده بود كه اجرايشان به بهانه هاي مختلف به تعويق  افتاده است. به گفته وي 
سرنوشت اجراي اين مصوبات همچنان مشخص نيست و برخي از قوانيني كه 
منع قانوني ندارند هم به دلايل مختلف اجرا نمي شوند.  يكي از اين مصوبات 
ماده ۱۱ آيين نامه فني ماده 2 قانون هواي پاك اس��ت كه در شهريورماه 
سال ۱۳97 به تصويب هيئت وزيران رس��يده و طبق آن »شماره گذاري 
موتورسيكلت بنزيني منوط به اسقاط يك دستگاه موتورسيكلت است. البته 

موتورسيكلت هاي برقي از شرط اسقاط معاف هستند«. 
 هر 1۰ موتورس�يكلت كاربراتوري به اندازه يك اتوبوس ديزلي 

قديمي آلودگي توليد مي كند
با اي��ن ح��ال در م��اه پاياني س��ال گذش��ته تعلي��ق قان��ون حذف 
موتورسيكلت هاي فرس��وده خبرس��از و علت آن نبود زيرساخت هاي 
لازم ب��راي اجراي اين قانون اعلام ش��د. اس��فند ماه س��ال گذش��ته 
موتورسيكلت سازان با حمايت وزارت صنعت، معدن و تجارت پيشنهاد 
حذف ماده مربوط به اسقاط موتورسيكلت هاي كاربراتوري را به دولت 
ارائه كردند كه بعد از بررسي در هيئت دولت، در نهايت اين درخواست 
مورد موافق��ت هيئت وزي��ران قرار گرف��ت و ماده مربوط به اس��قاط 
موتورسيكلت هاي كاربراتوري به تعويق افتاد.  اين در حالي است كه سيد 
ابراهيم مناجاتي، عضو هيئت  رئيسه كارگروه صنايع اسقاط، اخيراً تعداد 
موتورسيكلت هاي فرسوده در كشور را 7 تا ۸ ميليون اعلام كرده بود. به 
گفته يك كارشناس حوزه آلودگي هوا، هر ۱0 موتورسيكلت كاربراتوري 
در هر كيلومتر به اندازه يك اتوبوس ديزلي قديمي، ذرات معلق توليد 
مي كنند، اما مي توان با تبديل موتور كاربرات��وري به انژكتوري، تعداد 

ذرات معلق را تا 90 درصد كاهش داد. 
 تردد موتورسيكلت هاي دودزا ممنوع شد

مش��اور عالي معاونت حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران با اش��اره 
به مصوب��ات كارگ��روه ش��رايط اضط��رار گفت: پلي��س راه��ور از تردد 

موتورسيكلت هاي دودزا در تهران جلوگيري مي كند. 
ش��هريار افندي زاده درباره تردد موتورس��يكلت هاي دودزا و خودروهاي 
سنگين اظهار داش��ت: ممنوعيت تردد خودروهاى سنگين، ديزلي مانند 
كاميون، تريلي، جرثقيل، حمل مصالح و نخاله هاي ساختماني در سطح 

استان تهران تا اطلاع ثانوى از سوى پليس راهور اعمال مي شود. 
 براي وسايل نقليه فرسوده چاره كنيد!

 متأسفانه مسئولان دستگاه هاي متولي هواي پاك هر سال همزمان با آغاز 
فصل سرما، همه تقصير ها را به گردن موتورسيكلت ها و خودرو هاي فرسوده 
مي اندازند. اما كسي به فكر صاحبان اين وسايل نقليه فرسوده نيست؛ اين 
افراد اكثراً از اقشار محروم و كم در آمد جامعه هستند. شرايط اقتصادي و عدم 
حمايت از سوي دولت و دستگاه هاي متولي سبب شده است تا جايگزيني 
وسايل نقليه فرسوده حركت لاك پش��تي به خود بگيرد.  اجباري كردن 
دريافت معاينه فني و راهكار هايي از اين دست مسكن مقطعي براي كاهش 
آلودگي هوا است. اينكه اراده عملي براي از رده خارج كردن فرسوده ها وجود 
ندارد سبب شده است تا مشكل وسايل نقليه فرسوده ها همچنان دست به 
دست شود و هر از چند گاهي با طرح هاي جزيره اي، همه تقصيرها بر گردن 

موتور و موتور سوار بيفتد. 

بیژن يانچشمه


